



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

الاجتماع البرلماني في الدورة الـ 28 لمؤتمر الأطراف (COP28)

دبي، دولة الإمارات العربية المتحدة

6 كانون الأول/ديسمبر 2023



الاجتماع البرلماني بمناسبة

الدورة الـ 28 لمؤتمر الأمم المتحدة المعني بتغير المناخ (COP28)

مركز المؤتمرات للتواصل، المنطقة الخضراء للدورة الـ 28 لمؤتمر الأطراف (COP28)، إكسبو سيتي دبي، دولة الإمارات العربية المتحدة

منظم بالشراكة ما بين الاتحاد البرلماني الدولي

والمجلس الوطني الاتحادي في دولة الإمارات العربية المتحدة

برنامج العمل المؤقت

الثلاثاء، 5 كانون الأول/ديسمبر

19:00 توزيع الشارات

عشاء استقبالي

الأربعاء، 6 كانون الأول/ديسمبر

08:00 التسجيل وتوزيع الشارات

09:00 – 09:45 الافتتاح الرسمي

الكلمات الافتتاحية:

- معالي السيد صقر غباش، رئيس المجلس الوطني الاتحادي، دولة الإمارات العربية المتحدة
- معالي السيدة توليا أكسون، رئيسة الاتحاد البرلماني الدولي
- معالي الدكتور سلطان بن أحمد الجابر، الرئيس المعين للدورة الـ 28 لمؤتمر الأطراف

(COP28)

كلمة خاصة:

السيد سيمون ستيل، الأمين التنفيذي لاتفاقية الأمم المتحدة الإطارية بشأن تغير المناخ

10:40 – 09:45 تمهيد السبيل: المعارف العلمية، والتقدم العالمي، والدعوة إلى الطموح المعزز

يكمن هدف هذه الجلسة في تقديم لمحة عامة شاملة عن المشهد المناخي الحالي، والتطور العلمي، والتقدم المحرز في تنفيذ اتفاق باريس. سيقدم أعضاء فريق المناقشة آخر النتائج العلمية، لإظهار



خطورة أزمة المناخ. في ظل هذا السياق، ستتم مناقشة نتائج عملية التقييم العالمي لإظهار حالة التقدم الجماعي نحو أهداف اتفاق باريس، والتأكيد على أهمية الطموح العاجل والمعزز. ستقدم فهماً أعمق للسياق المناخي المتطور، وتعزز الزخم للعمل التحويلي، وتلهم تصحيحات منتصف الطريق لمواءمة الجهود مع أهداف اتفاق باريس. يكمن الهدف في تمكين البرلمانين وتحفيزهم لممارسة الرقابة، ومحاسبة الحكومات على الالتزامات المناخية. وستشهد الجلسة الطريق لحلقات النقاش التالية.

مدير الجلسة: السيد سيدريك فروليك، عضو الجمعية الوطنية، جنوب إفريقيا

أعضاء فريق المناقشة:

- السيد جيم سكيا، رئيس الهيئة الحكومية الدولية المعنية بتغير المناخ
- السيد سامولو بينيتالا تيو، رئيس البرلمان، توفالو، وحائز على جائزة كريم-باسي للعام 2023

- السيدة كسييه باستيدا، ناشطة بيئية من السكان الأصليين ومؤسسة مشاركة، مبادرة

Re-Earth

جزء رفيع المستوى لرؤساء البرلمانات

11:25 – 10:40

سيبادل رؤساء البرلمانات الدروس المستفادة من عملية التقييم العالمي، وسيسلطون الضوء على الجهود الوطنية لتعزيز العمل المناخي لدفع التقدم نحو تحقيق أهداف اتفاق باريس في المستقبل [3] دقائق لكل مداخلة/.

سد الفجوة: النهوض بالعمل المناخي، والتكيف مع تغير المناخ لصالح المجتمعات المحلية الضعيفة

13:05 – 11:25

ستركز حلقة النقاش هذه على الأهمية والفرص والتحديات التي يمنحها إعطاء أولوية متساوية للجهود التكيف والتخفيف في الاستجابة العالمية لتغير المناخ. وسيناقش أعضاء فريق المناقشة في حلقة النقاش مسألة التكيف للفئات الضعيفة والإجراءات المراعية للمنظور الجندي التي تنطوي على منافع مشتركة في مجال التخفيف، مثل الحلول القائمة على الطبيعة. وسيجري تبادل الخبرات والأفكار بشأن الدعوة إلى تمويل التكيف. وسيجري التركيز على الحاجة الماسة إلى زيادة التمويل المقدم إلى بلدان المواجهة لسد الفجوة الكبيرة والمتنامية بين تدفقات تمويل التكيف واحتياجات التكيف. وستهدف الجلسة إلى تمكين البرلمانين من مساءلة الحكومات عن نتائج الدورة الـ 28 لمؤتمر



الأطراف (COP28) المتعلقة بالتكيف والتمويل، وحشد جهود الدعوة من أجل توفير موارد منصفة لدعم المجتمعات الضعيفة وسد الفجوة في تمويل التكيف.

مدير الجلسة: السيد إيمانويل مافو، عضو برلماني، غانا، ورئيس المجموعة البرلمانية التابعة لمنتدى البلدان المعرضة لخطر تغير المناخ

أعضاء فريق المناقشة:

● السيد صابر شودري، عضو برلماني، بنغلادش، المبعوث الخاص بشأن تغير المناخ، والرئيس

الفخري للاتحاد البرلماني الدولي

● السيدة كاترين هينيربرغ، عضو البوندستاغ الألماني

● السيد عيسى ماردو دجاير، عضو المجلس الوطني الانتقالي، تشاد

وستعقب عروض أعضاء فريق المناقشة نقاشاً تفاعلياً.

برلماني! كوكبي! مستقبلنا!

13:15 – 13:05

آخر تحديث حول كيفية الانضمام إلى حملة المناخ للاتحاد البرلماني الدولي "برلمانات من أجل الكوكب"، المصممة لحشد البرلمانات لاتخاذ إجراءات مناخية.

السيد توماس فيتزسيمونز، مدير الاتصالات، الاتحاد البرلماني الدولي

الغداء

14:00 – 13:15

تسليط الضوء على العمل المناخي: قيادة النساء البرلمانيات والبرلمانيين الشباب

14:15 – 14:00

عرض عام لآخر الأنشطة والمبادرات التي قادتها النساء البرلمانيات والبرلمانيون الشباب من خلال الاتحاد البرلماني الدولي.

● السيدة سينتيا لوبيز كاسترو، رئيسة مكتب النساء البرلمانيات للاتحاد البرلماني الدولي

● السيد دان كاردين، رئيس مجلس إدارة منتدى البرلمانيين الشباب للاتحاد البرلماني الدولي



ما بعد التخفيف من الآثار والتكيف: تفعيل الآلية للخسائر والضرر

اعترافاً بأن العديد من الآثار المناخية الشديدة تحدث وستظل تحدث بغض النظر عن الجهود الوطنية والإقليمية والعالمية للتخفيف من آثار تغير المناخ والتكيف معه، ستسلط هذه الجلسة الضوء على الضرورة الملحة لتشغيل آلية الخسائر والأضرار في البلدان التي تواجه آثاراً لا يمكن إصلاحها لتغير المناخ. سيتبادل المشاركون الخبرات في التعامل مع الخسائر التي لا يمكن تعويضها من آثار المناخ ويشجعون على إجراء نقاش بين جميع المشاركين حول الأهمية، والفرص والتحديات لمساءلة الحكومات بشأن تفاصيل آلية الخسائر والأضرار، بما في ذلك مصادر التمويل ومتلقيه، ومعايير الأهلية للتدخلات المتعلقة بالخسائر والأضرار، وكيفية ضمان أن تدعم ترتيبات التمويل الجديدة والقائمة بفعالية المجموعة الواسعة من الحلول المطلوبة.

مديرة الجلسة: السيدة ديونيسيا-تيودورا أفغيرينوبولو، برلمانية، اليونان

أعضاء فريق المناقشة:

- السيدة إلينا ماناينكوفاف، نائب الأمين العام، المنظمة العالمية للأرصاد الجوية
- سعادة السيد كريم درويش، عضو في مجلس النواب، جمهورية مصر العربية
- السيد تانييلا فوسيمالوهي، عضو الجمعية التشريعية، تونغا
- سعادة الدكتور محمد علي حسن علي، عضو في مجلس الشورى، مملكة البحرين

وستعقب عروض أعضاء فريق المناقشة نقاشاً تفاعلياً.

الرقابة البرلمانية على تنفيذ اتفاق باريس ما بعد الدورة الـ 28 لمؤتمر الأطراف (COP28)

ستعقد حلقة النقاش هذه اجتماعات للقادة والخبراء البرلمانيين للتداول حول الدور الحاسم للرقابة البرلمانية في دفع التنفيذ الفعال لاتفاق باريس والالتزامات ما بعد الدورة الـ 28 لمؤتمر الأطراف (COP28). وسيستكشف المشاركون في حلقة النقاش استراتيجيات لتعزيز المشاركة البرلمانية والأطر التشريعية والشفافية، مع تسليط الضوء على الدور الحاسم للبرلمانات وأهميتها في إيصال أصوات جميع المواطنين، وضمان إدراجهم في النقاشات المتعلقة بتغير المناخ والمفاوضات الدولية. من خلال مناقشة الدور الرقابي الحاسم للبرلمانات، ستهدف حلقة النقاش إلى رسم مسار نحو العمل



المناخي المتسارع، وضمن تحقيق أهداف اتفاق باريس بنجاح في مشهد ما بعد الدورة الـ28 لمؤتمر الأطراف (COP28).

مديرة الجلسة: السيدة أماندا إليس، كبار المدراء، برلمانية، الشراكات والشبكات العالمية، مختبر جولي آن ريجلي العالمي للعقود الآجلة

أعضاء فريق المناقشة:

- السيدة لورانس توبيانا، المديرية التنفيذية لمؤسسة المناخ الأوروبية
- السيد خوان كارلوس فيلالونغا، رئيس GLOBE الدولية
- السيد غافين ماكورميك، مؤسس مشارك، WattTime و TRACE للمناخ
- السيد وايفن ويليام، رئيس اللجنة الدائمة للتنمية المستدامة للاتحاد البرلماني الدولي، وعضو الجمعية الوطنية، سيشيل

وستعقب عروض أعضاء فريق المناقشة نقاشاً تفاعلياً.

الطريق أمام العمل البرلماني بشأن تغير المناخ

18:00 – 17:25

مدير الجلسة: سعادة السيد مروان عبيد المهيري، عضو في المجلس الوطني الاتحادي، دولة الإمارات العربية المتحدة

- اعتماد الوثيقة الختامية للاجتماع، وإلقاء الكلمات الختامية. ستقود الجلسة، المقررة، سعادة السيدة ميرة سلطان السويدي، المعينة من قبل المجلس الوطني الاتحادي.
- الكلمات الختامية: سعادة السيد مارتن تشونغونغ، الأمين العام للاتحاد البرلماني الدولي





Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

Parliamentary Meeting at COP28 Dubai, United Arab Emirates 6 December 2023



Parliamentary meeting on the occasion of the 28th United Nations Climate Change Conference (COP28)

Connect Conference Centre, COP28 Green Zone, Expo City Dubai, United Arab Emirates

Organized jointly by the Inter-Parliamentary Union and
the Federal National Council of the United Arab Emirates

PROVISIONAL PROGRAMME

Tuesday, 5 December

19:00 Distribution of badges
Welcome dinner

Wednesday, 6 December

08:00 Registration and distribution of badges

09:00–09:45 **OFFICIAL OPENING**

Welcoming remarks:

- Mr. Saqr Ghobash, Speaker of the Federal National Council, United Arab Emirates
- Ms. Tulia Ackson, IPU President
- Dr. Sultan Ahmed Al Jaber, President-Designate for COP28

Special address:

Mr. Simon Stiell, Executive Secretary of the United Nations Framework Convention on Climate Change

09:45–10:40 **SETTING THE SCENE: SCIENTIFIC INSIGHTS, GLOBAL PROGRESS AND THE CALL FOR ENHANCED AMBITION**

The aim of this session is to provide a comprehensive overview of the current climate landscape, scientific advancements and progress made in implementing the Paris Agreement. Panellists will present the latest scientific findings, showcasing the gravity of the climate crisis. It is against this backdrop that the outcomes of the Global Stocktake exercise will be discussed to demonstrate the state of collective progress towards the Paris Agreement goals, and to emphasize the importance of urgent and enhanced ambition. It will offer a deeper understanding of the evolving climate context, foster momentum for transformative action and inspire midcourse corrections to align efforts with the Paris Agreement goals. The aim is to empower and motivate parliamentarians to exercise oversight and hold governments accountable for climate commitments. The session will set the stage for the panels that will follow.

Moderator: Mr. Cedric Frolick, Member of the National Assembly, South Africa

Panelists:

- Mr. Jim Skea, Chair of the Intergovernmental Panel on Climate Change (IPCC)
- Mr. Samuelu Penitala Teo, Speaker of Parliament, Tuvalu and Winner of the 2023 Cremer-Passy Prize
- Ms. Xiye Bastida, Indigenous climate activist and Co-Founder, Re-Earth Initiative

10:40–11:25 **HIGH-LEVEL SEGMENT FOR SPEAKERS OF PARLIAMENT**

Speakers of Parliament will share lessons learned from the Global Stocktake and highlight national efforts to advance climate action to advance progress on achieving the goals of the Paris Agreement going forward [*3 minutes per intervention*].

11:25–13:05 **BRIDGING THE GAP: ADVANCING CLIMATE ACTION AND ADAPTATION FOR VULNERABLE COMMUNITIES**

This panel will focus on the importance, opportunities and challenges of giving equal priority to adaptation and mitigation efforts in the global response to climate change. Panellists will discuss adaptation for vulnerable groups and gender-responsive actions that have mitigation co-benefits, such as nature-based solutions. The panel will share experiences and insights on advocating for adaptation financing. Emphasis will be placed on the critical need to increase financing to frontline countries to address the significant and growing gap between adaptation finance flows and adaptation needs. The session will aim to empower parliamentarians to hold governments accountable for COP28 outcomes on adaptation and financing, and to galvanize advocacy efforts for equitable resources to support vulnerable communities and bridge the adaptation finance gap.

Moderator: Mr. Emmanuel Marfo, Member of Parliament, Ghana and Chair of CVF Global Parliamentary Group

Panelists:

- Mr. Saber Chowdhury, Member of Parliament, Bangladesh, Special Envoy on Climate Change, and Honorary IPU President
- Ms. Kathrin Henneberger, Member of the German Bundestag
- Mr. Issa Mardo Djibir, Member of the Transitional National Council, Chad

The panellists' presentations will be followed by an interactive discussion

13:05–13:15 **MY PARLIAMENT! MY PLANET! OUR FUTURE!**

Latest update on how you can join the IPU's climate campaign Parliaments for the Planet, designed to mobilize parliaments to take climate action.

Mr. Thomas Fitzsimons, Director of Communications, IPU

13:15–14:00 **LUNCH BREAK**

14:00–14:15 **CLIMATE ACTION SPOTLIGHT: LEADERSHIP OF WOMEN PARLIAMENTARIANS AND YOUNG PARLIAMENTARIANS**

An overview of the latest activities and initiatives spearheaded by women parliamentarians and young parliamentarians through the IPU.

- Ms. Cynthia López Castro, President, IPU Bureau of Women Parliamentarians
- Mr. Dan Carden, President, Board of the IPU Forum of Young Parliamentarians

14:15–15:50 **BEYOND MITIGATION AND ADAPTATION: OPERATIONALIZING LOSS AND DAMAGE**

Acknowledging that many severe climate impacts are and will continue to occur irrespective of national, regional and global mitigation and adaptation efforts, this session will highlight the urgency of operationalizing the Loss and Damage Mechanism for countries facing irreparable impacts of climate change. Participants will share experiences in coping with irreversible losses from climate impacts and encourage a discussion among all participants on the importance,

opportunities and challenges of holding governments to account on the details of the Loss and Damage Mechanism, including on the sources and recipients of funding, the eligibility criteria for Loss and Damage interventions, and on how to ensure that new and existing funding arrangements effectively support the wide range of solutions required.

Moderator: Ms. Dionysia-Theodora Avgerinopoulou, Member of Parliament, Greece

Panelists:

- Ms. Elena Manaenkova, Deputy Secretary-General, World Meteorological Organization
- Mr. Karim Darwish, Member of the House of Representatives, Egypt
- Mr. Taniela Fusimalohi, Member of the Legislative Assembly, Tonga
- Mr. Mohamed Ali, Member of the Shura Council, Bahrain

The panellists' presentations will be followed by an interactive discussion.

15:50–17:25

PARLIAMENTARY OVERSIGHT OF THE PARIS AGREEMENT IMPLEMENTATION POST-COP28

This panel will convene parliamentary leaders and experts to deliberate on the critical role of parliamentary oversight in driving effective implementation of the Paris Agreement and commitments beyond COP28. The panellists will explore strategies to strengthen parliamentary engagement, legislative frameworks and transparency, while highlighting the crucial role and importance of parliaments in amplifying the voices of all citizens, ensuring their inclusion in climate change discussions and international negotiations. By discussing the crucial oversight role of parliaments, the panel will aim to chart a path towards accelerated climate action, ensuring the successful realization of the Paris Agreement goals in a post-COP28 landscape.

Moderator: Ms. Amanda Ellis, Senior Director, Global Partnerships and Networks, Julie Ann Wrigley Global Futures Laboratory

Panelists:

- Ms. Laurence Tubiana, Chief Executive Officer of European Climate Foundation
- Mr. Juan Carlos Villalonga, President of GLOBE International
- Mr. Gavin McCormick, Co-founder, WattTime and Climate TRACE
- Mr. Waven William, President of the IPU Standing Committee on Sustainable Development and Member of the National Assembly, Seychelles

The panellists' presentations will be followed by an interactive discussion.

17:25–18:00

THE ROAD AHEAD FOR PARLIAMENTARY ACTION ON CLIMATE CHANGE

Moderator: Mr. Marwan Almheiri, Member of the Federal National Council, United Arab Emirates

- Adoption of the meeting Outcome Document and closing remarks. The session will be led by the Rapporteur, Ms. Meera Al Suwaidi, appointed by the Federal National Council.
- Closing remarks: Mr. Martin Chungong, IPU Secretary General